



Jurgen Stock, Secretary-General ICPO INTERPOL 200 quai Charles de Gaulle 69006 Lyon France

16 November 2021

Dear Secretary-General,

We are writing to raise concerns about INTERPOL's recent decision to lift corrective measures against Syria, and to reinstate its National Central Bureau's access to the INTERPOL Information System. We believe that thousands of refugees could be placed in danger by allowing Syria to disseminate notices and diffusions, and INTERPOL should clarify how it intends to prevent the abuse of its tools.

As you are no doubt already aware, it is estimated that there are over 6.6 million Syrian refugees who have left their country since the outbreak of the civil war in 2011, with many now living as refugees or asylum seekers overseas. The Syrian authorities are known to have labelled exiled political dissidents, journalists, and health and humanitarian workers, as 'terrorists' and wanted criminals. Thousands have already been tried and sentenced *in absentia*, and we are concerned that they could now be subject to Red Notices requests or diffusions from Syria.

Syrians in exile are especially vulnerable to Red notices and diffusions, which not only place them at risk of arrest and extradition, but can also be used as a basis for determining eligibility for international protection. Recognised refugees from Syria have also expressed concerns that Red notices and diffusions could prevent them from renewing their immigration status, and encourage or even justify countries' forcibly returning them to Syria.

We appreciate that INTERPOL has already given assurances by highlighting the existence of internal mechanisms to ensure that all Red notice requests are checked for compliance with articles 2 and 3 of its Constitution. We understand also that the same systems are used to prevent Red notices and diffusions from being issued against recognised refugees, in accordance with INTERPOL's 2014 policy on refugees. However, there is very little evidence to show that these mechanisms are effective, and that they are capable of protecting refugees from abusive Red notices and diffusions. There is no information, for example, on the numbers of Red notice requests that INTERPOL deems incompatible with its rules, nor is there any transparency on the processes that INTERPOL uses to identify refugees and asylum-seekers.

The humanitarian crisis in Syria has resulted in one of the largest influxes of refugees in recent history. It is crucial for INTERPOL to show that its systems are resilient to withstand attempts to undermine their safety. We would urge you not only to ensure that Red Notice requests from Syria are subject to special scrutiny, but also to provide further clarifications about its processes to reassure refugees that they are effective, and that there are procedures in place to identify refugees.

Bruno MinLegal & Policy Director (UK & International)
Fair Trials



Mazen Darwish General Director Syrian Center for Media & Freedom of Expression

¹ UNHCR, Syria Refugee Crisis Explained, 5 February 2021. Available from: https://www.unrefugees.org/news/syria-refugee-crisis-explained/





Co-signed by:

Adel Center For Human rights Adopt a Revolution e.V. Al-Kawakibi Center for Transitional Justice and Human Rights Caesar Families Association Families for Freedom Horan Free League Impunity Watch Jana Watan Local Development and Small-Projects Support (LDSPS) **Operations and Policy Centre Pro-Justice** Syrian Center for Legal Studies and Research Syrian Feminist Lobby Syrian Lawyers Aggregation Syrian Network for Human Rights (SNHR) Syrian Women Committee The Day After The Syria Campaign The Syrian Women's Political Movement

> يورغن ستوك ، الأمين العام المنظمة الدولية للشرطة الجنائية (الإنتربول) 200 رصيف شارل ديغول 69006 ليون فرنسا

> > حضرة الأمين العام،

ونكتب إليكم لمشاركة قلقنا ومخاوفنا إزاء القرار الذي اتخذته المنظمة الدولية للشرطة الجنائية (الإنتربول) مؤخراً برفع التدابير التصحيحية عن سورية، وإعادة وصول مكتب سوريا المركزي الوطني إلى نظام المعلومات الخاص بالإنتربول. نعتقد أن آلاف اللاجئين يمكن أن يتعرضوا للخطر عند السماح لسورية بنشر الإخطارات والاستشارات، وينبغي للمنظمة الدولية للشرطة الجنائية (الإنتربول) أن توضح كيف تعتزم منع إساءة استعمال أدواتها.

وكما تعلمون لا شك، فإن التقديرات تشير إلى أن هناك أكثر من 7.5 مليون لاجئ سوري غادروا بلادهم منذ اندلاع الحرب الأهلية في عام 2011، ويعيش العديد منهم الآن كلاجئين أو طالبي لجوء في الخارج. من المعروف أن السلطات السورية المعارضين السياسيين والصحفيين والعاملين في المجال الصحي والإنساني في المنفى بـ "الإرهابيين" وصنّفتهم بـ "المجرمين المطلوبين". ولقد حوكم الآلاف بالفعل وصدرت بحقهم أحكام غيابية، لذلك فإننا نشعر بالقلق من أنهم يمكن أن يخضعوا الآن لإخطارات الإنتربول الحمراء أو النشرات التحذيرية من سوريا.

إن السوريون في المنفى معرضون بشكل خاص للإخطارات الحمراء والنشرات التحذيرية، والتي لا تعرضهم لخطر الاعتقال والتسليم فحسب، بل يمكن أيضاً أن يتم استخدامها كأساس لتحديد الأهلية للحصول على الحماية الدولية. كما أعرب لاجئين معترف بهم من سوريا عن مخاوفهم من أن الإخطارات الحمراء والنشرات التحذيرية قد تمنعهم من تجديد وضعهم كمهاجرين وتشجع أو حتى تبرر إعادتهم قسراً إلى سوريا.

نقدر قيام المنظمة الدولية للشرطة الجنائية (الإنتربول) بالفعل بتقديم تأكيدات من خلال تسليط الضوء على وجود آليات داخلية لضمان التحقق من جميع طلبات الإخطار الحمراء للتأكد من امتثال هذه الطلبات للمادتين 2 و 3 من دستور الأنتربول. كما ندرك أيضاً أن نفس الآليات تستخدم لمنع إصدار الإخطارات الحمراء والنشرات التحذيرية ضد اللاجئين المعترف بهم وفقاً لسياسة الإنتربول بشأن اللاجئين





لعام 2014. ومع ذلك، فإن الأدلة التي تثبت فعالية هذه الآليات وقدرتها على حماية اللاجئين من الإخطارات الحمراء والنشرات التحذيرية قليلة جداً. على سبيل المثال، المعلومات حول عدد طلبات الإخطارات الحمراء التي ترى المنظمة الدولية للشرطة الجنائية (الإنتربول) أنها غير متوافقة مع قواعدها غير متوفرة، كما أنه لا توجد أي شفافية بشأن العمليات التي تستخدمها الإنتربول لتحديد هوية اللاجئين وطالى اللجوء.

لقد أسفرت الأزمة الإنسانية في سوريا عن واحدة من أكبر تدفقات اللاجئين في التاريخ الحديث. ومن الأهمية بمكان أن تظهر المنظمة الدولية للشرطة الجنائية (الإنتربول) أن أنظمتها وآلياتها قادرة على الصمود أمام محاولات تقويض سلامتها. ونحتّكم ليس فقط على ضمان خضوع طلبات الأخطار الحمراء من سوريا لفحص خاص، بل أيضاً على تقديم المزيد من التوضيحات بشأن عمليات الأنتربول لطمأنة اللاجئين إلى أن هذه الأنظمة والآليات فعالة، وأن هناك إجراءات قائمة ومعمول بها لتحديد هوية اللاجئين.